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امین قلعه ای - شــهروند| »از یــک بانک وام 
می گیریم تا وام بانک دیگر را بدهیم« این موضوع را 
کشاورزان زیادی به زبان می آورند. کشاورزانی که حالا 
با خشکسالی کم سابقه ای دست وپنجه نرم می کنند 
و نگران بازپرداخت وام های ســنگینی هستند که از 
بانک ها گرفته اند.  سال آبی امسال خشک و کم بارش 
گذشته است و کشــاورزان پاییز بی برکتی را پشت 
سر گذاشــته اند. بر اســاس اعلام وزارت نیرو امسال 
خشک ترین  سال آبی در 49  سال گذشته بوده است 
و میانگین بارش ها نسبت به بلندمدت 58.2 درصد 
کاهش داشته اســت. این کاهش بارش ها در برخی 
استان های کشور مثل سیستان و بلوچستان، قم، یزد، 
خراسان و... به 90 درصد هم می رسد و حالا بسیاری 
از کشــاورزان می گویند که نیمی از زمین یا کمتر از 
آن را زیر کشت برده اند. برخی هم قید ریسک کردن 
را زده اند و به کارگری روی مزرعــه رضایت داده اند. 
بخشی از کشــاورزان می گویند که به کل امسال قید 
کشاورزی را زده  و به دستفروشی در حاشیه شهرها یا 
کارگری در مشاغل دیگر روی آورده اند. یک کشاورز 
سمنانی ســاکن یکی از مناطق دارای تنش آبی در 
کشور به »شــهروند« می گوید که طرح مصوب در 
وزارت جهاد کشاورزی در دوره های قبل حالا به دلیل 
کم آبی شکست خورده است؛ حالا بانک برای وصول 
مطالبات معوق خویش به سراغ او آمده و تصمیم به 
اجرای وثیقه بانکی گرفته اســت. او می گوید مجری 
اصلی طرح پیمانکاری بوده اســت که طــرح را در 
اداره کل جهاد کشــاورزی و بانک مصوب کرده و به او 
برای دریافت سهمیه آب کانال برای اجرای طرح قول 
داده بود اما حتی در لحظه افتتاح طرح توسط استاندار 
وقت در  سال 87، آب مورد نیاز نه از محل کانال که از 
یک چاه قرض گرفته شده بود. جالب آن که استاندار 
پس از افتتاح طرح دلیل ارایه تسهیلات برای اجرای 
آن با توجه به معضل کم آبی در آن ناحیه را از مسئولان 

سازمان جهاد کشاورزی جویا شده بود. 
این موضــوع در حالی رخ می دهد که موســوی، 
مدیرکل دفتر بحران وزارت کشاورزی می گوید که 
میزان خسارت ها در بخش کشاورزی در  سال 95 به 
میزان 40 درصد افزایش داشته است که خشکسالی 

بخشی از علت افزایش خسارت هاست. 
 تنش آبی و خشکسالی بلای جان کشاورزی 
زنگ های هشــدار برای بروز تنش آبــی در ایران 
اما از ســال ها پیش توسط کارشناســان داخلی و 
بین المللی به صدا درآمده بــود. حالا علاوه بر تنش 
آبی که عمدتا مربوط به استفاده از منابع زیرزمینی 
و تجدید پذیر است، اســتان های خوزستان، شمال 
بوشــهر، غرب کهگیلویه و بویراحمد، بخش هایی از 
اصفهان، یزد، شمال و شرق کرمان، خراسان جنوبی 
و سیستان و بلوچســتان مناطقی هستند که در آنها 
مشکل خشکسالی نیز مزید بر علت شده و خسارات 
زیادی را متوجه کشــاورزان کرده است. با این حال 
اما این گونه به نظر می رســد کــه برنامه های دولت 
برای اصلاح الگوی کشــت و مصــرف آب در بخش 
کشاورزی از سرعت مناســبی برخوردار نیست. در 
بودجه  سال 1397 در ردیف مربوط به آبیاری تحت 
فشار، کم فشــار و ســامانه های نوین آبیاری معادل 
300 میلیون دلار در نظر گرفته شده است. از سوی 
دیگــر کاهش قابل  توجــه نزولات جوی در  ســال 
جاری این گونه به نظر می رسد که خسارات ناشی از 
خشکسالی در  ســال زراعی 97- 96 با رشد بالاتری 

نسبت به  ســال گذشته مواجه شــود. کاوه زرگران، 
رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی تهران در 
گفت و گو با »شــهروند« در مورد مشکلات کم آبی و 
تأثیر آن بر بخش کشاورزی کشور می گوید: »موضوع 
تنش آبی بیشتر مربوط به استفاده از منابع زیر زمینی 
است. حالا به این موضوع بحران خشکسالی در برخی 
استان های کشــور خصوصا در  ســال جاری زراعی 
هم اضافه خواهد شــد. ما در کشــورمان متاسفانه 
سیاســت گذاری کلان و در حقیقت الگوی کشت 
ملی نداریم تا بر اساس مولفه های مختلف کشاورزی 
در کشور به صورت بهینه انجام شود. این مسأله باعث 
ایجاد دوگانگی در برخی موارد شده است. آنچنان که 
می بینیم علی رغم اعــلام وزارت نیرو مبنی بر وقوع 
تنش آبی در برخی مناطق کشــور، همچنان شاهد 

انجام فعالیت های کشاورزی در آنها هستیم.« 
زرگران در ادامه با تأکید بر لزوم سیاســت گذاری 
واحد و فرا بخشی در حوزه کشاورزی، اصلاح الگوی 
کشت و مصرف آب در آن کشور گفت: »ما در حقیقت 
نیازمند سیاست گذاری واحد برای ارایه الگوی کشت 
مطلوب در منطقه از کشور با توجه به شرایط اقلیمی 
هستیم. این بدان معنا است که اصولا باید مشخص 
باشد که در منطقه ای آیا باید فعالیت های کشاورزی 
انجام بشــود و یا نشــود؟ و اگر قرار است کشاورزی 
انجام بشود، کشت چه محصولاتی مجاز و کشت چه 

محصولاتی با توجه به شرایط اقلیمی غیر مجاز است.
سیاســت گذاری در این بخش نیازمند همکاری 
فرابخشی میان دستگاه های مسئول همانند وزارت 
نیرو و وزارت کشــاورزی اســت. ایــن یک موضوع 
جدید اســت و متاسفانه کشــور ما با ســرعت به 
سمت خشک شــدن منابع آبي و اســتفاده از منابع 
تجدیدناپذیر پیش می رویم و تــا زمانی که در مورد 
بحران آب یک سیاست مدون و در حقیقت یک قانون 
ملی که محدودیت هایی را برای مناطق بحرانی وضع 

نکند، نداشته باشیم، بحران ادامه خواهد یافت.« 

چه کسی خسارات کشاورزان را جبران 
می کند؟ 

با این حال اما خسارات ناشــی از خشکسالی و تنش 
آبی در کشــور تنها محدود به موضوع تسهیلات بانکی 
نیست. محســن ایزدخواه، رئیس ســابق هیأت مدیره 
صندوق بیمه روستاییان و عشایر کشور در این خصوص 
می گوید: »مسأله حمایت از روستاییان و کشاورزان در دو 
سطح متفاوت انجام می شود؛ در سطح اول محصولات 
کشــاورزی چه در قالب خرید تضمینی و چه در قالب 
پوشش های بیمه ای برای مقابله با خسارات ناشی از آفات 
و بلایای طبیعی مطرح است. سطح دوم در ساختار قانون 
نظام جامع رفاه که در  سال 1383 و در دولت آقای خاتمی 
دیده شد. در این چارچوب آیین نامه ای در هیأت وزیران 
به تصویب رسید که برمبنای آن صندوق بیمه روستاییان 
و کشاورزان تأســیس شــد. در این صندوق دو مسأله 
پیش بینی شده بود. اول جبران خسارات ناشی از بلایای 
طبیعی نظیر خشکسالی بود. بر این اساس در صورت بروز 
این موضوع دولت تا زمان توانمند شدن کشاورزان مکلف 
به پرداخت سهم بیمه کشاورزان به صندوق خواهد بود. 
دوم این که در اساسنامه این صندوق پیش بینی شده بود 
که در صورت بروز این قبیل مشکلات می بایست بیمه 
بیکاری به کشــاورزان پرداخت شود که البته متاسفانه 
صندوق برای اجرایی کردن این دو موضوع گام مشخصی 
برنداشته است. این در حالی اســت که در دوازده  سال 
اخیر 400 میلیارد تومان بیش از میزان پیش بینی شده به 

صندوق پرداخت شده است.« 
آیا کشاورزی به صرفه است؟

گذشته از مشکلات مربوط به تنش آبی و کشاورزی 
در کشــور این گونه به نظر می رســد که سیاست کلی 
در این بخش با توجه به شرایط اقلیمی، وضع اقتصاد و 
کاهش شدید منابع عمومی دولت، شرایط نامناسب مالی 
بانک ها نیازمند تجدیدنظر است. از این رو باید گفت که 
علاوه بر تدوین و طراحی اســناد بالادستی نظیر سند 
آمایش ســرزمین که مزیت های اقتصادی هر منطقه 

از کشور با توجه به شــرایط اقلیمی و وضع نیروی کار را 
مدنظر قرار می دهد، سیاست های موسوم به خودکفایی 
در محصولات کشــاورزی که باعث افزایش سطح زیر 
کشت در کشور و برداشــت بی رویه از منابع زیرزمینی 
بوده است، نیز می بایست تغییر کند. واقعیت این است 
که تولید بسیاری از محصولات کشــاورزی در ایران به 
دلیل وضع تنش آبی و خشکســالی به لحاظ اقتصادی 
دیگر به صرفه نیست و از سوی دیگر حمایت از تولید این 
محصولات چه در قالــب خرید تضمینی و چه در قالب 
پوشش های حمایتی نظیر استمهال بدهی های بانکی 
کشاورزان هزینه های بسیاری را به دولت تحمیل کرده 
است. جمالی فر، کشاورز نمونه در این خصوص می گوید: 
»باید در سیاست های مربوط به کشــاورزی در کشور 
تجدیدنظر کنیم. امروز برای رســیدن به آب 275متر 
پایین می رویم. درنتیجه این موضوع هم املاح آب بالا و 
هم هزینه های کشاورزی نظیر هزینه برق بالا رفته است. 
این نتیجه سیاست های اشــتباه در برداشت بی رویه از 
منابع زیرزمینی است. باید در درجه اول جلوی چاه های 
غیرمجاز گرفته شود. در زمان آقای احمدی نژاد بیش از 
دو هزار چاه در کنار زاینده رود حفر شــده بود و از طریق 
لوله گذاری آب را به حاشیه اصفهان برده اند و این خود از 

دلایل وضع امروز زاینده رود است.« 
 رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی تهران هم 
در این مورد می گوید: »برای اصلاح وضع کشاورزی در 
برخی مناطق ممکن است دیر شده باشد. البته بسته به 
شرایط اقلیمی شاید بتوان با استفاده از تکنولوژی های 
نوین، روش های آبیاری جدید، ایجاد گلخانه های صنعتی 
کشاورزی را نجات داد؛ ولی در کل نیازمند سیاست گذاری 
کلی و تصمیم ملی با مشارکت همه بخش های مربوط 
هستیم. متاسفانه تصمیمات جاری در بخش کشاورزی 
ما توسط وزارت جهاد کشاورزی و با اولویت های کشت 
کشــور انجام می شــود؛ در حالی  که با توجه به شرایط 
اقلیمی امروز کشور نیازمند سیاست گذاری کلان در این 

حوزه با مشارکت همه دستگاه ها هستیم.« 

بحران آب و کم بارشی در سال آبی جدید دغدغه بسیاری از کشاورزان برای بازپرداخت وام های بانکی شده است

بدهکاران خشکسالی
  کشاورزان: از یک بانک وام می گیریم تا وام بانک دیگر را بدهیم

  محسن ایزدخواه، عضو پیشین هیأت مدیره صندوق بیمه کشاورزان: برخلاف قانون به کشاورزان بیمه بیکاری تعلق نمی گیرد 

شهروند| تلگرام همچنان بلاتکلیف است. در 
حالی  که برخی رســانه ها خبر از رفع فیلترینگ 
تلگرام را داده بودند، تلگرام همچنان فیلتر است 
و به نظر می رســد خبری از رفع فیلتر آن نیست؛ 

قول و قراری هم گذاشته نشده است. 
مصطفــی کواکبیــان در این بــاره در جمع 
خبرنگاران گفته اســت: در روزهای گذشته قرار 
بود که تلگرام تعیین تکلیف شود اما کسی قولی 
مبنی بر این که تلگرام تا فردا رفع فیلتر شــود به 
کمیســیون امنیت ملی نداد و من چنین چیزی 

نشنیدم.
در حالی که ایلنا ادعا کرده که ابوالفضل حسن 
بیگی، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجــی مجلــس از قول مســاعد مســئولان 
مربوطه برای رفع فیلتر تلگرام امروز )پنجشنبه( 
در جلســه ایــن کمیســیون خبر داده اســت، 
محمدابراهیم رضایی، دبیر کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس به همان رسانه 
گفته است: من در جلسه کمیسیون امنیت ملی 
چنین چیزی را نشــنیدم. شــاید این خبر را به 

صورت خصوصی به آقای حسن بیگی گفته اند.
یکی دیگر از اعضای کمیســیون شوراها و امور 
داخلی هم که تمایلی نداشــت نامش فاش شود، 
به »شــهروند« گفت: از صحت ادعای رفع فیلتر 
تلگرام صبح پنجشنبه خبر ندارم. چشمم هم آب 
نمی خورد که تلگرام رفع فیلتر شــود؛ از مدت ها 
قبل دنبال بهانه برای فیلتر کردن این پیام رسان 

بودند. 

بعد از فیلتر شــدن تلگرام، بــازار تحلیل ها و 
مصاحبه ها و حتی شــایعات حســابی داغ شد. 
چندان هــم دور از انتظار نبــود؛ تلگرام بیش از 

40 میلیون کاربر ایرانی دارد. 
پروانه مافی، عضو کمیســیون شــوراها و امور 
داخلی بعد از ادامه دار شــدن فیلترینگ تلگرام 
خبر از اســتیضاح آذری جهرمی، وزیر ارتباطات 
داد با این که محمد محمودی شاه نشــین، عضو 
دیگر این کمیسیون به »شهروند« گفت: چنین 
موضوعی در کمیســیون ما مطرح نشده است و 
شاید خانم مافی نظر شخصی خود را اعلام کرده 

است. 
محمودی شاه نشــین در مصاحبــه دیگری با 
»پول نیوز« فیلترینگ تلگرام را به بســتن اتوبان 
همت به خاطر تخلف چند ماشــین تشبیه کرده 
و ادامه داد: نمی توان شــبکه ای مثل تلگرام را به 
روی مردم بســت. من فکر می کنــم فیلترینگ 
تلگــرام موقتی بوده و این پیام رســان قطعا رفع 

فیلتر می شود. 
امروز تلگرام در جامعه ما صرفا جنبه تفریحی 
ندارد و به یک پیام رسان چند جانبه تبدیل شده 
است. جنبه هایی مانند کسب وکار، اطلاع رسانی، 
کاهش هزینه هــا و... جنبه های بســیار مهم و 

تأثیرگذار تلگرامند. 
حالا که نمایندگان مجلــس کنونی، برخلاف 
مجلس قبل، جســته و گریخته بــا فیلترینگ 
مخالفت می کنند، باید دیــد در این میان نقش 

مجلس و دولت ها چیست؟ استیضاح وزیر؟

وزیر ارتباطــات جوان ایران کــه امروز زمزمه 
استیضاحش بلند شده، با همه اما و اگرهایی که 
از پیش پشت ســر خود داشت، در مدت کوتاهی 
که وزارتخانــه را تحویل گرفتــه کم گرد و خاک 
نکرده است؛ از افشــای نام کم فروشان اینترنتی 
گرفتــه تا شــروع انقــراض ســرویس اینترنت 

حجمی.
این ســوی ماجرا هــم کارگروهــی معروف 
ایستاده که نباید آن را دست  کم گرفت؛ کارگروه 
تعیین مصادیق محتوای مجرمانه، محفلی است 
با 13 عضو دولتی و غیردولتی که برای فیلترینگ 
یا رفع فیلترینگ ســایت ها یا پیام رســان ها و... 

در کشــور تصمیــم می گیــرد. کارگروهی که 
براساس خبرهای غیررسمی واعظی، وزیر اسبق 
ارتباطات، تا آن جا که می شــد برای شرکت در 
جلســه های آن طفره می رفت امــا این کارگروه 
برای چه کســی توضیح و به کدام نهاد پاســخ 

می دهد؟ 
حقیقت ماجرا این است که مجلس وظیفه دارد 
برای کمک به دولت و تسریع روند رفع فیلترینگ 
تلگرام و شبکه های مشابه دست به کار شود. کار 
مجلس هم راه انداختن یک موج سیاسی است و 
آنچه از دست نمایندگان مردم برمی آید، توضیح 

خواستن از وزیر ارتباطات است. 

قولی برای رفع فیلتر تلگرام به کسی داده نشده است

کشاکش مجازی
  نمایندگان مجلس دهم با فیلترینگ تلگرام مخالفت کردند

سایر بازارها

بازتاب

دوشنبه 18 دی امسال در صفحه 4 اقتصادی 
در شماره 1315 روزنامه شهروند، عکسی از آقای 
سیدنادر صادقی راد، رفتارشناس حیوانات منتشر 
شد که برای گزارش یک صفحه با عنوان »گوشت 
گوزن برای لاکچری ها« استفاده شده و این شائبه 
را به وجــود آورده که ایشــان در صنعت پرورش 
گوزن فعالیت دارند. ضمن پوزش از ایشان، لازم 
به ذکر است که عکس کار شده برای گزارش این 
رسانه، صرفا یک عکس تزیینی بوده و هیچ گونه 

جنبه اطلاع رسانی ندارد. 

توضیح درباره عکس یک گزارش

بورس ۳۶ واحد رشد کرد

شهروند| در جریان دادوستدهای دیروز بازار 
ســرمایه تعداد 1228میلیون سهم و حق تقدم 
به ارزش 304میلیارد تومــان در 51هزار نوبت 
دادوستد شد و شاخص بورس با رشد 36واحدی 

در ارتفاع 96هزار و 186واحد قرار گرفت.
بر اســاس این گزارش؛ در بازارهای فرابورس 
ایران هم با معامله 319میلیــون ورقه به ارزش 
98میلیارد تومان در 32هــزار نوبت، آیفکس 
0.6 واحد افت کرد و در ارتفاع 1076واحد قرار 

گرفت.
گفتنی است؛ بیشــترین تأثیر مثبت بر رشد 
دماسنج بازار سهام در روز جاری به نام نمادهای 
معاملاتی شرکت های ایران خودرو، گروه مپنا 
و معدنــی و صنعتی چادرملو شــد و در مقابل 
نمادهای معاملاتی سرمایه گذاری نفت و گاز و 
پتروشیمی تامین، سرمایه گذاری غدیر و فولاد 
مبارکه اصفهان مانع افزایش بیشــتر شاخص 

شدند.

بورس

 برخورد
با اصناف دارای اسم خارجی

تسنیم| رئیس ســازمان حمایت با ارسال 
نامه ای بــه رئیس اتاق اصناف ایران خواســتار 
برخورد تعزیراتی با اصنافی شــد که از اسامی 
خارجی برای کسب و کار خود استفاده می کنند. 
ســیدمحمود نوابی رئیس ســازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکننــدگان پیرو نامه 
فرمانــده ناجا به وزیر صنعت، با ارســال نامه به 
رئیس اتاق اصناف ایران خواستار اعمال مدیریت، 
نظارت، بازرسی و اقدامات بازدارنده، تنبیهی و 
تعزیری با اصنافی شد که از اسامی خارجی برای 
کسب و کار خود استفاده می کنند. در این نامه 
به موضوع »قانون ممنوعیت بکارگیری اسامی 

عناوین و اصطلاحات بیگانه« اشاره شده است. 

 ۶ برابری قیمت پرتقال
از باغ تا مغازه!

ایسنا| طبق اعلام بانک مرکزی هر کیلوگرم 
پرتقال در مدت مشابه ســال قبــل 40 درصد 
ارزان تر بوده که رئیس اتحادیه مرکب کاران در 
این باره گفت: وضع تولید بســیار مناسب است 
و فراوانی محصــول داریم اما دلالی شــدید و 
نبود نظارت کافی باعث افزایش قیمت شــده و 
پرتقالی که کیلویی 800 تومان از باغدار خریده 
می شــود در بازار مصرف بیش از 5000 تومان 
فروخته می شــود. عنایت الله بیابانی، قائم مقام 
خانه کشاورز گفت: وضع تولید مرکبات در سال 
جاری بسیار مناســب اســت. اما بازار آن اصلا 
خوب نیســت و تولیدکنندگان بهره چندانی از 
فروش محصولشــان نمی برند، چرا که باید به 
خاطر کمبود نقدینگی هر کیلوگرم پرتقال را که 
برایشان 1200 تومان تمام می شود، روی درخت 
800 تومان بفروشــند آن وقــت این محصول 
به چند برابر قیمت به دســت مصرف کنندگان 

می رسد.

 هشدار به آرایشگران مرد
با مشتریان زن

ایسنا| رئیس اتحادیه آرایشگران مردانه تأکید 
کرد: اگر گزارشی مبنی بر فعالیت آقایان برای ارایه 
خدمات آرایشگری به بانوان دریافت شود، قطعا این 
موضوع را از طریق دادستانی دنبال خواهیم کرد. 
مصطفی گواهی گفت: در این زمینه گزارشی به 
دست ما نرسیده است، زیرا در غیراین صورت قطعا 
به موضوع رسیدگی خواهیم کرد. او افزود: حتی 
اگر ارایه این خدمات در خانه و منازل مســکونی 
باشد ما به شــیوه های ممکن بازرســان خود را 
فرستاده و پس از کسب اطلاعات لازم اداره پلیس 
اماکن را در جریان قرار خواهیم داد. گواهی گفت: 
 سال گذشته نیز حدود 17 تا 18 نفر از افرادی که 
در این قالب فعالیت داشتند را شناسایی کرده و به 
دادستانی معرفی کردیم و حتی دادستانی بابت 

این موضوع از اتحادیه صنف ما تشکر کرد.

ویترین خانواده
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قیمت انواع هدست بلوتوث

قیمت)تومان( مدل

79 هزار هدفون مدل 13 بیتس 

41 هزار 851S-Q8 هدفون بي سیم نیا مدل

149 هزار Plus 2 Turbine هدفون بلاژیو مدل

42 هزار Q1 هدفون بي سیم نیا مدل

63 هزار 1-XP هدفون نیا مدل

260 هزار  T450BT هدفون جي بي ال مدل

106 هزار MH3 هدفون بلوتوث سودو مدل

75 هزار Moto Pulse Max هدفون موتورولا مدل

101 هزار  MH2 هدفون بلوتوث سودو مدل

920 هزار Solo3 هدفون بي سیم بیتس مدل

545 هزار MDR-XB650BT هدفون سوني مدل

395 هزار E45BT هدفون جي بي ال مدل

110 هزار 5323 TH هدفون تسکو مدل

75 هزار 2 Pulse هدفون موتورولا مدل

208 هزار  MDR-XB550AP هدفون سوني مدل

پایانصفحهبندی:شروعصفحهبندی:زمانصفحهبندی:17/00- 16/30

جلسه کارگروه سندیکای صنعت برق ایران و شرکت 
برق منطقه ای خراسان با هدف چالش های پیش روی 
این صنعت در محل ســاختمان مرکزی شرکت برگزار 
شــد. به گزارش روابط عمومی شــرکت برق منطقه ای 
خراســان ، در این جلســه کــه مهندس متولــی زاده 
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای خراســان، مهندس 
بخشی رئیس هیات مدیره سندیکای صنعت برق ایران، 
مهندس بهزاد عضو سندیکای صنعت برق ایران ، مدیران 
و دیگر اعضای سندیکای صنعت برق ایران و صنعت برق 
خراسان حضور داشتند ، مدیرعامل شرکت برق منطقه 
ای خراسان اظهار داشــت: تاهنگامی که اقتصاد برق و 
مدل تعرفه های برق اصلاح نشــود ،صنعت برق کشور 
همچنان با چالــش روبه رو خواهد بــود.وی افزود: باید 
تلاش شــود ضمن کاهش هزینه ها در تمام بخش های 
دولتی و خصوصی ، در زمینــه افزایش بهره وری تلاش 
مضاعفی صــورت گیرد.  مهندس متولــی زاده در ادامه 
خاطرنشان ساخت:  هم اکنون حدود 85 درصد ازبدهی 
های صنعت برق کشــور مربوط به بدهی های  تولید و 
بانک ها است و اگر ســرمایه گذاری جدید در این بخش 
برای چند ســال کنترل شود ، فشــار اقتصادی بر سایر 
بخش های این صنعت نیزکاهش می یابد.وی در همین 
رابطه تصریــح کرد: تمرکز بــر روی مدیریت بار و پیک 
مصرف برق ، توجه دولت و مجلس را می طلبد و این امر 
می تواند از فشار اقتصادی بر صنعت برق بکاهد و امکان 

توجه بیشتر به سایر  بخش ها فراهم می گردد.
مدیر عامل شــرکت برق منطقه ای خراســان بیان 
کرد: صنعت برق براســاس رویه متداول توجه جدی به 
پاســخگویی به پیک بار دارد و برای تامین پیک مصرف 
برق به سرمایه گذاری در بخش تولید روی آورده اند که 
این امر فشار زیادی بر سایر بخش های این صنعت وارد 
کرده است. مهندس متولی زاده در ادامه اظهار داشت: 
مصرف برق کشور در ســال جاری حدود 45 ساعت از 
توان تولیدی پیشــی گرفت  که برای تامین برق در این 
ساعات محدود )پیک بحرانی ( ، نیازمند سرمایه گذاری 
هنگفتی هســتیم که با مدیریت مصرف از این سرمایه 

گذاری ها جلوگیری می شود. 
وی به نرخ برق نیز اشاره کرد واظهار داشت : در صورت 
ادامه رونــد موجود و عدم اقدام موثــر در کاهش هزینه 
ها و همچنیــن عدم اصلاح تعرفه بــرق ، انتظار می رود 
بدهی صنعت برق کشور تا ســال 1400 از مرز 75 هزار 
میلیارد تومان بگــذرد.  مهندس متولــی زاده در پایان 
گفت: عدم وجود هماهنگی اثربخش بین دولت و بخش 
خصوصی یکــی از چالش های مهم صنعت برق اســت.
وی وجود ظرفیت هایی چون؛ قانــون رفع موانع تولید، 
قانون اصلاح الگوی مصرف ، قانون حمایت از صنعت برق 
وقانون برنامه ششم توسعه کشور را مهم دانست و اظهار 
امیدواری کرد تا بــا اجرای این قوانین ، کاهش فشــار 

اقتصادی و رونق درصنعت برق کشور را شاهد باشیم. 

 در جلسه  مشترک سندیکای صنعت برق ایران
 و مدیران صنعت برق خراسان  عنوان شد

ضرورت توجه هرچه بیشتر به  اقتصاد صنعت برق

استان

بازار  سکه و طلا )قیمت ها به تومان(
نوع

سکه طرح قدیم

سکه طرح جدید

نیم سکه

ربع سکه

سکه یك گرمي

هر گرم طلاي 18 عیار

1491500

1451000

722000

416000

281000

138357

تغییرقیمت

بازار  جهاني

نوع

هر اونس طلا

نقره 

هر بشکه نفت اوپك

هر بشکه نفت برنت

1322.36

17.12

66.39

69.17

تغییرقیمت )دلار(

بازار  ارز  )قیمت ها به تومان(
مبادلاتینوع ارز تغییرتغییربازار آزاد

دلار آمریکا

یورو

پوند انگلیس

درهم امارات

4398

5370

6020

1202

3628.9

4332.6

4910.7

988.1

تغییرنرخ برابري ارزها

یورو به دلار

پوند به دلار

دلار به درهم

1.2

1.3532

3.6739

بازار طلا و ارز

-




